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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
17 / 2023

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
CHAVARRIA ESPUNY, JOSEP ANTONI 

Tortosa, essent les  setze hores  i trenta minuts del
dia  tretze de  juliol de  dos  mil  vint-i-tres,  prèvia
convocatòria  girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en
primera convocatòria al Saló de Sessions de la casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament de Tortosa que al marge es relacionen,
a l’objecte de realitzar sessió extraordinària i urgent
sota el següent

ORDRE DEL DIA

Motiu de la urgència: Acompliment de terminis.

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 – Ratificació del caràcter urgent de la convocatòria.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 – Dictamen de proposta d’acord  d’autorització d’endeutament a llarg termini a la societat municipal
Tortosa Salut S.L. per import de 4.000.000,00 euros i concessió d’aval.

03 – Dictamen de proposta d’acord per l’exercici de l’acció de personació de l’Ajuntament de Tortosa, com
acusació  particular,  en  el  procediment  Diligències  Prèvies/Procediment  Abreujat  37/2019,  davant  del
Jutjat Central d’Instrucció núm.4 de Madrid de l’Audiència Nacional.

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:
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I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 – RATIFICACIÓ DEL CARÀCTER URGENT DE LA CONVOCATÒRIA.

Per la Presidència se sotmet a votació ordinària la urgència de la sessió, i el Ple de l’Ajuntament acorda
aprovar-la per  unanimitat,  cosa que suposa la  majoria  absoluta del nombre legal  dels membres de la
corporació.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D'AUTORITZACIÓ D'ENDEUTAMENT A LLARG TERMINI A LA SOCIETAT
MUNICIPAL TORTOSA SALUT S.L. PER IMPORT DE 4.000.000,00  EUROS I CONCESSIÓ D’AVAL

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«L’empresa municipal Tortosa Salut S.L. és una empresa de capital íntegrament municipal de l'Ajuntament
de Tortosa.

El Consell d'Administració de la societat en data 23 de juny de 2023 ha acordat sol·licitar autorització al Ple
de l'Ajuntament per a la concertació d’un préstec a llarg termini per import de 4.000.000,00 euros destinat
a finançar el darrer pagament del contracte de compra venda de l’edifici de l’antiga Clínica La Aliança,
subscrit entre Tortosa Salut S.L. i Clínica Terres de l’Ebre SLU el 21 de gener de 2013, pel qual la societat
va adquirir i es va subrogar en la titularitat del negoci que Clínica Terres de l’Ebre SLU explotava.

D’acord  amb l’esmentat  contracte  la  societat  efectuava el  pagament  aplaçat  de l’edifici  mitjançant  el
pagament de 250.000,00€ anuals des de l’any 2016 fins al 2022 i el 30 de juny de 2023 el pagament
dels darrers 4.000.000,00€.

Per tal de fer front al pagament dels 4 milions d’euros, la societat ha tramitat expedient per la concertació
d’una operació de crèdit a llarg termini per l’esmentat import, havent-se presentat oferta per part de les
entitats financeres Cajamar Caja Rural SCC, Banc de Sabadell S.A., BBVA S.A. i Caixabank S.A.

A l’expedient s'adjunta:

- Ofertes de finançament sol·licitades.
- Informe econòmic i financer signat pel Director Financer relatiu a les condicions dels préstecs i proposant
l’adjudicació a l’oferta considerada més avantatjosa des d’un punt de vista econòmic financer i operatiu.
- Certificat de l’acord adoptat pel Consell d’Administració de 23 de juny 2023.
- Informe de viabilitat econòmica i financera de Tortosa Salut S.L. on s’analitza la capacitat de Tortosa Salut
S.L. per fer front a les obligacions futures que es deriven de l’operació de préstec esmentada i que conté el
quadre d’amortització de l’operació de préstec esmentada.

En l’informe emès pel Director Financer relatiu a les ofertes presentades, es conclou que l’oferta més
avantatjosa és la formulada per l’entitat  Cajamar Caja Rural SCC, essent les condicions de l’oferta les
següents:

- Import: 4.000.000,00 euros
- Tipus d’interès: Euribor a tres mesos més 0,67%
- Termini: 15 anys, inclòs 1 any de carència
- Sistema d’amortització: Francès
- Periodicitat liquidació: trimestral
- Tipus d’interès de demora: Tipus deutor vigent+2%
- Comissió d'obertura, d’estudi, d’amortització anticipada i cancel·lació : 0%
- Aval de l’Ajuntament de Tortosa

Vistos els informes de control permanent no planificable núm. 569/2023, de 6 de juliol, i núm. 581, de 10
de juliol, emesos per la Interventora relatius, respectivament, a la concessió de l’aval i a l’autorització de
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l’operació de crèdit a llarg termini, així com l’informe núm. 88/2023, d’11 de juliol, emès pel Secretari
acctal.

Atès el dictamen favorable emès per la Comissió Informativa Governança Municipal en sessió de data 12
de juliol de 2023.

Vist  el  que disposen els articles 48 a 55 del  text  refós de la llei  reguladora de les hisendes locals,  i
especialment  l'article  54  on  estableix  que  les  societats  mercantil  dependents  necessitaran  la  prèvia
autorització del Ple de la corporació i informe de la Intervenció per la concertació d'operacions de crèdit a
llarg termini.

Al Ple de l'Ajuntament proposo l’adopció del següent ACORD:

Primer: Autoritzar a l’empresa municipal Tortosa Salut S.L. a concertar una operació de crèdit a llarg termini
per import de 4.000.000,00 euros per al finançament del darrer pagament del contracte de compra venda
de l’edifici de l’antiga Clínica La Aliança, amb les condicions esmentades.

Segon: Concedir a l’esmentada societat l’aval sol·licitat per l’import de l’operació de crèdit.

Tercer: Notificar aquest acord a la societat Tortosa Salut S.L.

Quart: Comunicar l’esmentat aval a la Direcció General de Política Financera.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem al punt segon que és el dictamen de proposta d'acord d'autorització de l'endeutament a llarg
termini de la Societat Municipal Tortosa Salut, SL per un import de quatre milions d'euros i la concessió de
l’aval.

Com  saben  tots  els  portaveus,  l'empresa  de  Tortosa  Salut  és  una  empresa  íntegrament  de  capital
municipal de l'Ajuntament de Tortosa. El Consell d'Administració de la mateixa en data del 23 de juny del
2023, ha acordat sol·licitar una autorització al ple de l'Ajuntament per a la concertació d'un préstec a llarg
termini per este import de 4 milions d'euros que està destinat a finançar el darrer pagament del contracte
de compravenda que es va fer en el seu dia de l'antiga clínica l'Aliança. D'acord amb l'esmentat contracte,
la societat va efectuar el pagament aplaçat de l'edifici mitjançant un pagament de 250.000 euros anuals
des de l'any 2016 fins a l'any 2022, i el 30 de juny del 2023 ha d’efectuar el pagament dels darrers 4
milions d'euros.

A l'expedient,  tal i  com sabem tots vostès, s'adjunten les diferents ofertes de finançament que es van
sol·licitar, l'informe econòmic i financer signat pel director financer de l'empresa, el certificat de l'acord
adoptat pel Consell d'Administració del 23 de juny, l'informe de viabilitat econòmica i financera de Tortosa
Salut i, per tant, a partir de tota està informació el que sotmetem a votació és, en primer lloc, autoritzar
l'empresa municipal Tortosa Salut a concertar està operació de crèdit de quatre milions d'euros i, en segon
lloc, concedir a l'esmentada societat municipal l’aval sol·licitat per l'import de l'operació de crèdit. Recordar-
los,  que perquè tiri  endavant  està operació es  necessita l'aprovació per  majoria  absoluta d'aquesta.  I
entenc que abans de debatre este punt  hi  haurà intervencions dels diferents grups.  Per tant,  dono la
paraula al senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, avui, a través d'este punt s'evidencia quina és l'herència convergent que ha
patit la ciutat dels últims 16 anys, la privatització de tots els serveis públics. Este és el seu gran projecte, el
projecte del qual han fet gala tots estòs anys i que s'havia d'autofinançar sense problema i que deu anys
més tard encara té un pagament pendent de quatre milions d'euros a pagar en 16 anys, i que ja estem
pagant una penalització anual del 6%, que vol dir 240.000 euros anuals o 20.000 euros mensuals, per no
haver  fet  efectiva  la  compra  sota  el  seu  mandat,  tota  una  victòria  per  la  ciutat  de  Tortosa.  Molt
possiblement no vam fer este pagament quan tocava perquè pensaven que els restaria vots, i ara per això
estem aquí avui. Avui es porta a votació un préstec de 4 milions d'euros per al pagament final de la compra
d'una clínica de titularitat pública però que funciona com una empresa privada. Una empresa privada que
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ha servit per a degradar encara més la sanitat pública a Tortosa i a les Terres de l'Ebre, incentivant que els
veïns i les veïnes acaben pagant per fer ús dels serveis sanitaris davant de les dificultats de rebre una
atenció adequada a la sanitat pública.

Una sanitat pública gratuïta amb llargues llistes d'espera i una privada molt més ràpida i de pagament. Per
a qui s'ho pot pagar, això és ben fàcil, veritat? Potser si s'haguessin posat tants esforços a defensar la
sanitat pública com per tirar endavant este projecte, ara ja tindríem un nou hospital que sí que és realment
necessari per a la ciutat i per a les Terres de l'Ebre. Fa molts anys que des de la CUP denunciem la no
conveniència  d'este  model  de  gestió  publicoprivat,  perquè  malbarata  els  diners  públics  i  afavoreix  la
corrupció i la malversació. Defensar la sanitat pública vol dir defensar un major finançament, però també
un canvi de model de gestió, on tots els serveis sanitaris siguin gestionats de manera pública i seguint
criteris mèdics i no empresarials. Per altra banda, des de la CUP Tortosa denunciem que el model de gestió
de la Clínica Terres de l'Ebre i l'Hospital de Jesús és un model de gestió publicoprivat que en rés afavoreix
una bona gestió dels recursos públics. A més a més, contribueix a una major manca de transparència i al
clientelisme. Creiem que és inadmissible que les mútues tinguin accés a tots els recursos públics de la
Clínica Terres de l'Ebre a preus irrisoris. Els diners públics no han d'estar al servei de la sanitat privada. 

Per tot això, a la CUP apostem per un canvi de model de gestió. La sanitat ha de ser 100 % pública perquè
implica obtindre més beneficis per a la bona gestió dels diners públics i, a més a més, creiem que hauria
d’estar gestionada directament per la Generalitat, perquè un ajuntament no té les eines per a fer una bona
gestió dels serveis sanitaris ni de fiscalitzar la seua gestió, pel que acaba funcionant com una empresa
privada, tal com hem dit. És per això que des de la CUP apostem perquè el Govern municipal cedeixi la
gestió de l'Hospital de Jesús i de la Clínica Terres de l'Ebre al Departament de Salut, amb el manteniment
de la plantilla actual tal com marca la llei i exigeixi a la Generalitat que tots els centres s'integren en un
únic sistema de titularitat, gestió i  provisió 100 % públiques. També cal acabar amb el doble sistema
d'accés, que permet a les mútues privades utilitzar els equipaments públics a uns preus molt baixos i que
prioritzen les persones que paguen a les llistes d'espera de la sanitat pública. Sentim comunicar al govern
municipal que el nostre vot avui no pot ser favorable.

No se’ns pot fer responsables de la decisió que va prendre unilateralment Convergència i Unió sota el
mandat de Ferran Bel i que s'ha vist reforçat els últims anys pels governs convergents. La defensa dels
serveis públics, de la sanitat pública, és un dels nostres eixos centrals de treball polític i  no se'ns pot
traslladar  està responsabilitat,  si  no existeix  un compromís  polític  clar per  acabar amb este model  de
gestió. Si el Govern municipal rep està herència convergent i no es fa res per a revertir el model, no podem
donar suport. Així que com a gest polític cap al Govern, entenem que no es tracta d'una decisió pròpia, ens
abstindrem. Però deixem molt clar el nostre absolut rebuig a aquest model de privatització de la sanitat i
esperant este compromís de canvi de model per part del Govern municipal a curt termini.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Arnau, té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies, alcalde, regidores i regidors. Avui se'ns ha convocat al ple de forma extraordinària i urgent per tal
de poder aprovar l'expedient de contractació. Un expedient per tal de poder portar a terme una autorització
d'un endeutament que suposa l'autorització i la concessió de l’aval i que fa deu anys que ho coneixíem tots
plegats i que en tot cas el que avui portem és aquest acord d'autorització, però que tenint present les
declaracions i manifestacions que hem anat sentint els últims dies per part de l'actual alcalde, jo en voldria
fer una consideració respecte a perquè portem este acord avui i també, després d'escoltar el portaveu de
la CUP encara amb més motius, també què és el que avui estem acordant, i perquè ho estem acordant i
què ha suposat Tortosa Salut al llarg d'estos anys, i ara en parlarem. 

El 21 de gener del 2013, en aquell moment el senyor Jordan estava a l'oposició i jo mateixa estava al
Govern. Els recomano la lectura de l'acta d'aquell ple, està disponible al web de l'Ajuntament. Es va adquirir
la Clínica Terrers de l'Ebre amb un acord que es va signar amb Tortosa Salut, Societat Municipal, i amb un
segon acord, això va ser el gener i el mes de juliol, del 29 de juliol exactament, es va signar l'operació que
consistia en la compra de l'edifici i del negoci de la Clínica Terres de l'Ebre per un import de 7.477.582
euros.
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En aquell moment vam explicar com es pagaria. De fet, vam fer un ple, ara en parlarem també exactament
de com va anar, i que es pagaria exclusivament, com realment ha estat, amb recursos generats per la
mateixa societat, sense cap aportació municipal, cap ni una. Per tant, no costaria ni un euro als tortosins i
tortosines. De fet, Tortosa Salut hagués pogut en aquell moment, senyor Arnau, hagués pogut agafar i
finançar inicialment el cent per cent del preu. Però fent aquell finançament inicial del cent per cent del
preu, això hagués suposat també tindre més costos financers i, per tant, el que es va negociar amb la part
venedora va ser un ajornament durant deu anys sense interessos, perquè suposava estalviar-nos el cost
financer d'estos deu anys. Òbviament, ho vam aprofitar i, per tant, quedava pendent de pagar, i això ho
sabem des d'aquell dia i així consta a l'acta per part dels portaveus d'aquell moment, estòs quatre milions
que s'acabarien finançant amb una operació de préstec que s'havia de fer abans de final de juny. Una
operació de préstec a llarg termini per part de la pròpia societat que també seria pagada per la mateixa
clínica Terres de l’Ebre.

Fins al 2023 s'han pagat, sense cap transferència a l'Ajuntament de Tortosa, és a dir, l'Ajuntament de
Tortosa no ha pagat res a Tortosa Salut ni li ha costat un euro a cap tortosí, s'han pagat 3.477.582 euros. I
durant estòs deu anys l'activitat de la clínica ha generat uns beneficis de 668.669 euros. Però el que és
més  important,  també  té  un  EBITDA,  que  és  el  resultat  de  l'explotació  més  els  impostos,  més  els
interessos, amortitzacions i provisions de 6 milions, en este cas, 6.176.464 euros. Això ha suposat, a més,
que s'hagin pogut pagar totes les quotes. Per tant, no ens ha costat res, reitero. I a més a més, hem pogut
realitzar una inversió a la clínica. S'han pogut fer obres a la clínica al llarg d'aquests deu anys, per un cost,
per un valor d'inversió de 2.392.000 euros. És a dir, hem fet una inversió mitjana a la clínica cada any
anual de 239.000 euros. Este EBITDA, si es continua fent una gestió acurada, que això ho espero pel bé de
la ciutat i pel bé de la clínica, és una gestió que permetrà poder continuar tenint estòs resultats i, per tant,
fer front al que suposa este nou préstec per tal de poder fer aquesta operació sense que torne a costar cap
euro als tortosins i tortosines. I, per tant, no hi ha cap modificació pressupostària a fer, no hi ha cap cosa
que no es conegués des del primer moment, no hi ha cap herència, sinó que, en definitiva, el que hi ha és
una clínica que avui, si fos per vostès, i ara en parlarem, no estaria a la ciutat, no tindríem la clínica Terres
de  l'Ebre,  tindríem  una  clínica  tancada  i  els  249  treballadors  que  avui  estan  treballant  no  estarien
treballant a la ciutat si hagués estat per vostès. 

En aquell moment, l'alcalde va voler fer un ple. En aquell moment l'alcalde era Ferran Bel i va voler fer un
ple per tal de poder explicar, però també per transparència, explicar què suposava aquesta operació. No
calia  fer-ho  però  el  vam voler  fer  i  explicar  exactament  amb detall  què suposava  aquella  operació.  I
realment avui s'agraeix molt perquè veus exactament el que va suposar i també veus el que van dir els
diferents portaveus d'aquell  moment.  I,  per  tant,  em remeto ja a l'acta. Si  busquem la intervenció del
senyor Jordan, en aquell moment ell va dir textualment, obro cometes “aquesta és una operació que ens
situa en un alt grau de  risc per a les finances de l'Ajuntament de Tortosa. Els papers ho aguanten tot”.
També va dir “un cop estudiats els informes que se'ns presenten per la compra de l'antiga Aliança trobem
molts de dubtes, molts de riscos com també han dit els portaveus que m'han precedit i, per tant, això faria
poc viable aquesta operació sense cap risc per al  nostre Ajuntament i,  per  tant,  pensem que és molt
perillós. No tenim garantit cap conveni, cap aportació del Govern de la Generalitat ni del CatSalut. I a més a
més, no sabem si  la Generalitat continuarà prestant els serveis.” Tot això ho deia el senyor Jordan en
aquell moment. “També ens genera dubtes”, i  continuava, continuo cometes, “altres ingressos que fan
viables  avui  l'Aliança,  com  són  els  dels  propis  mutualistes.  I  per  tant,  això  podria  portar  greus
conseqüències a la ja malmesa situació econòmica.” Sort que al final passen deu anys i s'ha vist que ni la
situació econòmica era dolenta per a la clínica. La clínica avui està més viva que mai, ha pogut generar, a
més a més,  beneficis,  s'ha pogut  pagar absolutament tot,  hi  ha inversió feta i  hi  ha 249 treballadors
públics de l'Ajuntament de Tortosa, de Tortosa Salut, que avui estan treballant allà. I a més a més, està
clínica no només dona servei a Tortosa, sinó dona servei a tot el territori de terres l'Ebre i també del Baix
Aragó i del nord del País Valencià. Per tant, això ens ha de donar molta satisfacció i queda en evidència
una vegada més que, si fos per vostès, aquesta clínica avui estaria tancada. Però continuem. 

A partir d'aquí també altres coses que he sentit estòs dies era que, per culpa de falta de diligència nostra o
meua, això avui  ens genera uns interessos. Molt bé. Doncs anem a buscar dades també, exactament.
Primer,  el  portaveu de la  CUP,  o vostè mateix  com a portaveu al  seu moment a l'oposició,  haguessin
aprovat un préstec de 4 milions d'euros per a la clínica el mes de maig o el mes d'abril? Perquè això s'ha
de demanar un mes abans de signar-ho. Oi que no ho haguessin aprovat? Algun tortosí o tortosina  pensa
que el senyor Jordan o el senyor Arnau haguessin aprovat a este Govern en aquell moment un préstec de
quatre milions d'euros? Crec que no n'hi ha cap, cap absolutament dels 21 que estem aquí que pensa que
vostès haguessin aprovat un préstec. No l'hauria aprovat ningú. Per tant, el que vam fer va ser, i vostès ho
coneixien,  de fet  l'anterior  portaveu d'Esquerra Republicana ho va treure  al  ple,  portava molts  mesos
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incidint al ple que això s'havia de fer, i tots els portaveus sabíeu que això s'havia de fer, i que natros, des
de Tortosa Salut, on hi tenen vostès representats a diferents membres a tots els consells d'administració,
ja dèiem que teníem les ofertes demanades i  que estava tot preparat.  I  així  ho diu també el  director
econòmic i  financer.  D'aquesta manera es van demanar les ofertes i les ofertes estan a disposició de
l'Ajuntament de Tortosa i de Tortosa Salut, des de l'1 de març la de Cajamar, de l’1 de juny, perdó, la de
Cajamar, del 2 de juny la de la Caixa, del 2 de juny la del Sabadell, i del 2 de juny la del BBVA. Totes
aquestes ofertes estaven a l'Ajuntament de Tortosa i eren conegudes. I la primera cosa que li  vaig dir
aquell dia que vam fer el traspàs, que va durar el que va durar i que realment no ens posarem a debatre
això, però que potser si hagués arribat a hora hagués durat una miqueta més, el que va passar va ser
també que… Sí, sí, recordi, i si vol farem un recordatori també de com es va fer el traspàs el 2007 i com
s'ha fet ara. 

Però en tot cas, qualsevol cosa que necessiten ens tenen a la planta de dalt. Per tant, estem a la seva
disposició. També seua, senyor Vallespí. Però en tot cas, quan es va fer el traspàs, la primera cosa que els
vam dir va ser tenen això, que no calia que els ho diguessin, perquè ho saben des del 2013 i així s'ha vist
amb l'acta que els hem dit. Per tant, què em va dir vostè, senyor Jordan? El que ha de fer ara, li demanaré,
és  que  convoqui  un  consell  d'administració,  perquè  segueixo  sent  la  presidenta  i  avui  del  Consell
d'Administració  de  Tortosa  Salut,  perquè  encara  no  s'ha  fet  el  canvi  dels  membres  del  Consell
d'Administració. Per tant, m'ho va demanar i li vaig dir, evidentment, jo no tinc cap problema en fer un
consell d'administració i convocar-lo de forma immediata. I el vam convocar per aquell mateix divendres,
23 de juny.  El  mateix  26,  el  dilluns següent,  la  tinent  d'alcalde,  d’Hisenda,  de  governança,  va  fer  la
proposta. Per tant, des del 26 de juny s'havia ja de poder portar a terme això.

I ho portem avui. Per tant, ja li asseguro jo que si este Govern estigués governant, això hagués estat abans
de termini i, per tant, avui no estaríem com estem. Per tant, prou de buscar excuses i el que ha de fer és
gestionar si és que realment vol governar la ciutat. En tot cas, jo el que li  demanaria és una mica de
respecte. En cap cas se’ns han adreçat per a demanar-nos què pensem votar i què volem fer. Simplement,
és anar tirant porqueria, anar tirant mentides sobre que avui s'havia de fer una modificació pressupostària,
sobre que avui, perquè ho hem vist, no hi ha ni una modificació pressupostària en este ple, ni s'ha de
pagar res per part de l'Ajuntament de Tortosa, absolutament res. Per tant, prou ja d'enganyar, governin,
parin de fer oposició de l'oposició i el que han de fer és poder tirar endavant les coses, que és el que els
pertoca com a govern municipal. El mateix anàlisi de viabilitat econòmica que està dintre de l'expedient,
que si algú ho necessita també els ho podem donar, ja ens diu exactament que la clínica, el que és Tortosa
Salut es finança de la seva pròpia activitat i que, per tant, ho pot pagar de la pròpia activitat, informe que hi
ha a l'expedient. Mentre vostè va anar donant diverses declaracions a entrevistes que ha anat fent i, per
tant, espero que no sigui per ignorància, seria molt preocupant que fos per ignorància, i el que hi ha al final
és mala fe a l'hora de poder tirar endavant les coses. 

En tot cas, pel que fa a la CUP, senyor Arnau dir-li que nosaltres ens sentim molt orgullosos de la clínica i
dels treballadors que estan treballant allà, que realment estan fent molt bona feina i que, per tant, per això
ho vam fer el seu moment, per tal de garantir que la clínica continués estant a Tortosa. Ja sabem que per
vostè no seria, però que en tot cas és el que nosaltres volem i tampoc seria pel senyor Jordan. En tot cas,
natros avui, el que li diem, i vist també el que li ha dit el portaveu de la CUP, és que les coses no són
gratuïtes. Li vam dir el dia que vam prendre posició: si té 11 vots per a ser alcalde, busqui’ls també per a
poder portar a terme tots els acords al llarg d'aquest mandat.

Natros, tot i això, serem responsables i ho serem. No avui, ho serem demà al matí a primera hora, si vol
vostè. Però el que li demanem és que convoqui una roda de premsa, que demani rectificacions respecte al
que ha dit vostè de que s'havia de fer una modificació pressupostària, que digui que tot el que ha dit
respecte a la situació econòmica que nosaltres hem deixat, perquè no és cert el que està dient, i a partir
d'aquí, si vostès rectifiquen, si vostès reiteren i continuen dient el que estan dient, aquí no ens hi trobaran,
però que en tot cas, si rectifiquen, s'accepten el que avui estem aprovant aquí, que no és cap modificació
pressupostària, que el que estem fent és una autorització i és un aval per tal que la clínica pugui tenir això,
i que això està fet des de les dates que estan, que està en el mateix expedient i ho explica públicament,
nosaltres  no  tindrem  cap  problema,  convoquin  un  ple  demà  a  primera  hora  després  d'aquestes
declaracions i nosaltres hi votarem a favor. Mentrestant, avui tampoc podem donar suport i, per tant, ens
abstenim d'aquesta votació perquè entenem que no és el que pertoca.

I  no  el  sorprengui  tant,  sobretot  els  regidors,  perquè estaven  tots  a  l'anterior  mandat,  perquè  vostès
haguessin votat en contra. Per tant, tinguin una mica de respecte per l'oposició, que som natros en estòs
moments, tinguin una mica de respecte i no menteixin a l'hora de fer declaracions, i aquí ens hi trobaran.
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Quan continuen amb aquestes  declaracions i  continuen d'aquesta manera  busquen al  que els  va fer
l'alcalde el 17 de juny. Mentrestant, natros, això no ho podem tolerar. Ara ja li dic que si demà al matí això
ho fan, natros ens comprometrem de forma immediata a aprovar-ho, perquè entenem que això és el que
s'havia de fer. I mentrestant, reitero, parin de fer oposició de l'oposició, governin, treballin que és per a això
que estan aquí.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé, no dubtava que vostè està demostrant ser com és, que s'equivoca perquè vol anar
en contra de l'alcalde i del Govern i el que està fent és anar en contra de Tortosa. Algunes consideracions.
La primera és que evidentment estem parlant de l'aval i l'autorització d'este préstec per a la societat de
Tortosa Salut. Este alcalde no ha dit mai que és una modificació pressupostària. Si vol mirar l'entrevista de
l'Agència Catalana de Notícies, si surt alguna frase meua al respecte, jo el que dic és que este préstec el
que fa és computar per al deute global de l'Ajuntament i de tot el grup municipal. En segon lloc, en relació
amb els dubtes que se'ns van generar fa deu anys, evidentment que se'ns van generar estòs dubtes al
meu i a tots els grups municipals. I també és evident que si la clínica ha funcionat és perquè finalment
CatSalut ha continuat fent transferències de diferents serveis que s'estan augmentant durant els últims
anys i,  per tant, sortosament,  finalment la clínica continua vigent i no hi ha cap problema al respecte.
Després, una altra apreciació que vostè mateixa ha dit amb relació a si aprovar això ara o abans de les
eleccions, vostè mateixa ha dit que el senyor Faura li va demanar diverses vegades i tots ho sabem que per
fer està operació no necessitava ni a la CUP ni a Movem Tortosa, perquè vostè i el senyor Faura tenien
majoria absoluta.

Per tant, si el senyor Faura li va demanar públicament que, com tots ho sabem i vostè ho sabia, era tan
fàcil com que sense el vot de cap altre grup municipal, si hagués volgut abans de les eleccions, hagués
pogut tirar endavant està operació quan tocava. I, en segon lloc, amb relació a la cronologia dels fets, és
cert, el 2 de juny, abans de les eleccions, va finalitzar el termini de presentació de les ofertes per part de
totes les entitats financeres. Un període de temps des del 2 de juny fins a les eleccions que vostè hagués
pogut convocar al Consell d'Administració de Tortosa Salut i que no va voler, vostè finalment el 19 de juny
en està reunió se mos comunica a este alcalde lo termini concret que ja sabem tots quin era. L'endemà, 20
de juny, ens reunim amb la gerent de Tortosa Salut per explicar-nos en quin punt estava la tramitació. En el
moment en què se mos diu això, li  demanem a vostè que convoqui el  Consell  d'Administració, perquè
encara n’és la presidenta. Vostè mos diu que per temes d'agenda fins al 23 de juny, que és divendres, no
podia i ho vam fer quan vostè va poder que era el 23 de juny, un divendres.

Després, el dilluns següent ja es va signar la proposta per part de la regidoria d'Hisenda d’inici d’expedient.
Evidentment  este  expedient  passa  a  intervenció.  A  intervenció  tenen  un  termini  legal  per  a  donar  la
resposta. La resposta se'ns dona per intervenció el 7 de juliol que és un divendres. Al següent dilluns, que
és el dia 10, s'emet també l'informe favorable per part d'intervenció, i a partir d'aquí, quan el dimarts 11
rebem l'informe de secretaria, convoquem la Comissió de Governança que és la corresponent i avui el ple.
Per tant, els tempos són els que marca la normativa a partir que vostè el dia 23 va convocar el Consell
d'Administració, i per això avui estem aquí. Lamento que vostè avui vulgui fer este numeret i que demà
vulgui tirar endavant la votació, però jo li recordo que cada dia que passa més interessos paguem, no este
alcalde i este govern, sinó els tortosins i tortosines. Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. És positiu que avui no mos hagi titllat d'hipòcrites perquè estan fent vostès un
exercici de cinisme que quedarà pels annals de la història. El seu projecte acaba de fer una defensa a
ultrança del que suposa la Clínica Terres de l'Ebre per a la ciutat i del gran projecte que és, però no voten a
favor de les condicions del que vostès van negociar l'any 2013. És surrealista. 

Ha fet vostè una exposició claríssima que d'alguna manera avala tota la intervenció que hem fet natros des
de la CUP avui al plenari municipal. Ha presentat la Clínica Terres de l'Ebre com una empresa privada,
davant de tot el plenari i de la ciutadania que ens estiga seguint. Vostè ha donat unes xifres econòmiques
d'una clínica que hauria d'estar prestant un servei públic com a clínica pública de titularitat que és, però
que està fent una gestió privada i que sí que està costant diners als tortosins i a les tortosines. Perquè
vostès el que fan des de l'Ajuntament és afavorir que la gent acabe pagant per la prestació de serveis en
comptes de demanar-ho al CatSalut, que és el que hem dit sempre i que hem defensat. No volem que
desaparegui la clínica a Terres de l'Ebre. El que volem és que assumeixi la gestió el Departament de Salut,
a través del CatSalut, i que el personal, que mai no hem menystingut el treball que es fa des de la clínica,
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siga subrogat, perquè vostè pareix que no escolta les intervencions. La llei diu que este personal, estes
dues-centes  trenta  no  sé  quantes  persones,  haurien  de  passar  a  formar  part  de  la  plantilla  de  la
Generalitat. Diguéssim, sent treballadores públiques de l'Ajuntament, haurien de passar a ser treballadores
públiques de la Generalitat.  Llavors vostè pot fer el  plantejament que vulgui.  És evident.  Per què han
apostat des del Govern municipal, no només a través de la sanitat del Govern municipal anterior, sinó…, no
per la  sanitat  pública,  sinó per  afavorir  la  sanitat  privada,  que no han lluitat  per  tenir  un hospital  de
referència a les Terres de l'Ebre? I ara n'estem patint les conseqüències, fins al punt que vostè, perquè el
senyor alcalde puga haver dit que… jo no he escoltat les declaracions, vostè ho té molt clar, es veu, però
ara es contradiu en el  que diu el  senyor Jordan, estan a punt,  diguéssim,  de no votar  a favor  de les
condicions  que  vostès  han  pactat.  No  natros,  natros  estem  en  contra  d'això,  però  vostès  ho  estan
defensant,  ho està defensant  vostè aquí,  ara mateix.  Llavors,  l'exercici  de cinisme i  d'hipocresia l'està
portant avui a terme Junts per Tortosa i no la CUP.”

Intervenció de Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau, té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“L'exercici de cinisme i d'hipocresia es va començar a portar el 17 de juny i, per tant, a partir d'aquí en
trobarem molt més. Tot i això, estic parlant de que si s'hagués tancat s'haguessin perdut estòs 249 llocs de
treball.  Si  s'hagués tancat,  si  l'Ajuntament  de Tortosa no l'hagués comprat,  s'hagués tancat  la  clínica,
perquè tots estaven en contra. Els únics que vam estar… vam estar sols en aquell moment per tal de poder
adquirir la clínica, ningú més ho va votar, només el nostre grup municipal. Per tant, estòs 249 llocs que
eren privats en aquell moment no passarien a ser públics si s'haguessin subrogat a cap lloc. I aquí tindríem
un edifici tancat. El senyor Faura, senyor Jordan, el que va dir, i per tant les actes estan escrites i, per tant,
es pot consultar, però sabem tots els que estem aquí, és que s'havia de pagar, que s'havia de pagar, que
s'havia de pagar, però en cap cas va dir que ell votaria a favor. Mai ho va dir això. Per tant, no digui coses
que no són. Mai va dir que ell votaria a favor d'això. Per tant, si no, té alguna regidora per aquí que li pot
dir. Per tant, això no ho ha dit mai.

I, d'altra banda, senyor Arnau, si tot és tan normal i tot està tan bé i vostès han avalat este xec en blanc
que van dir en el seu moment, el que ha de fer és avui votar-ho, sense cap problema. Nosaltres el que
farem és abstindre'ns, perquè el que entenem és que volem respecte cap a l'oposició i el que no volem és
que  es  menteixi  i  que  això  surti  gratuïtament.  Per  tant,  declaracions  del  senyor  Jordan:  “La  primera
herència”,  posat  entre cometes,  posat  entre cometes,  “La primera herència que trobem és que calen
quatre milions d'euros per pagar la clínica Terres de l'Ebre. He avançat, avanço que portaré al plenari una
modificació pressupostària de manera urgent.” Això ho ha dit vostè, posat entre cometes, i si no ho ha dit
ha d'agafar el periodista i dir-li “Escolta, que jo no vaig dir això i, per tant, torno a fer declaracions”. Però és
que ho ha reiterat, i ho ha reiterat, i ha anat fent vídeos i ha anat dient de tot, que s'ha de fer això. Per tant,
en definitiva, només li estem demanant això: respecte i que no menteixi més i que governi i que gestioni. I
com el següent punt de l'ordre del dia pot fer un expedient en un dia, perquè el dia 11 fa tots els informes,
el que ha de fer també és vetllar perquè això es faci també en menys dies, perquè si vostès deixen que
això vagi sol, doncs evidentment això tarda els dies que tarda. La gestió s'ha de fer també internament i
s'ha de treballar també per tal de tindre aquesta gestió, que li recordo, i estic convençudíssima que avui
estaria fet si este Govern no fos el que fos. Per tant, a partir d'aquí, faci aquestes declaracions públiques,
ens trobarà a natros al costat, ho votarem de forma immediata, però el que no acceptem és que aquí, a
sobre, després d'haver suposat el que ha suposat, després d'haver fet el Govern que han fet, encara se'ns
menteixi i a sobre vulguin que natros salvéssim l'actual Govern. Per tant, això no és el que pertoca. I li vam
dir el dia 17 de juny que podia passar i, de fet ha passat en molt pocs dies, no ens pensàvem que fos tan
ràpid el que havia de succeir. Si vostès no haguessin mentit, avui el nostre vot seria favorable.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, vostè no salva cap govern. Vostè està confonent lo Govern amb Tortosa, ja li estic dient.
Vull dir, vostè avui el que està fent és anar en contra de Tortosa, no en contra del Senyor Jordan ni en
contra  del  Govern.  Vostè  confon  sempre  Govern  i  Tortosa.  Vostè  avui  fent  el  que  fa  està  fent  que
paguéssim més interessos i està anant en contra de la Clínica Terres de l'Ebre. I això és així. I vostè, jo
lamento que tingui aquesta actitud com a oposició i a més vostè, que va dir que esperaria 100 dies. Sort
que va dir que esperaria 100 dies. Sort que esperaria 100 dies. Però de totes formes, li vull deixar clares
algunes coses. I a més públicament. Respecte total cap a vostè i cap al seu grup. Ara, una cosa que vostè
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ha d'entendre és que nosaltres governem, que vostès estan a l'oposició i  jo crec que vostè com ja no
accepta que vostè estigui a l'oposició, es pensa que no li tenim respecte i això no és així. Jo la respecto
quan era alcaldessa i la respecto ara quan està a l'oposició i li torno a dir. Segona, li torno a dir el que l'hi
dit abans: jo no vaig dir que era una modificació pressupostària, perquè no ho és. I si no, li dic ara, ho estic
dient davant de tota Tortosa, no entraré a posar els periodistes entremig, com tampoc entraré, com vostè
està fent ara, a posar els funcionaris entremig dels terminis que tenen per a presentar els informes que li
he explicat quins són, i, de manera, en el moment en què es van anar fent totes les diferents aprovacions i
totes les dates que li he dit abans, los terminis eren els que eren i des d'Intervenció i des de Secretaria,
quan se mos han donat els terminis legals establerts, el que hem fet ha sigut presentar avui la Comissió i
el ple, que a més a més vostè avui no vol aprovar i vol posposar-ho a demà, però és que vostè té ganes de
fer el numeret que està fent. Per tant, jo li demano que recapaciti el posicionament, perquè insisteixo que
no va en contra del senyor Jordan ni del govern de Tortosa, sinó que va en contra de la ciutat de Tortosa. 

En tot cas, si em deixa acabar, en tot cas li torno a dir que rectifiqui el seu posicionament i que no posi pals
a les rodes, en este cas a la Clínica Terres de l'Ebre i a la ciutat de Tortosa, perquè en la seva actitud és el
que vostè està fent. Té la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Li sona el concepte qüestió de confiança? Li sona? Segur que sí, que li sona igual que a tots els seus
regidors, perquè tots ho eren a l'anterior govern. És molt fàcil. Vam haver de sotmetre'ns a una qüestió de
confiança  per  a  tenir  pressupostos,  perquè  si  no,  no  teníem  pressupost.  Vostès  ho  van  votar  tot
absolutament en contra. Llavors no era ser responsable, llavors era fer oposició en aquell moment. Llavors
s'havia de fer oposició i s'havia de votar tot absolutament en contra. Doncs ens vam buscar la vida i vam
estar treballant al llarg d'aquests quatre anys per poder fer totes aquestes obres que hem fet i per tal de
poder tirar endavant la ciutat i ens vam sotmetre a una qüestió de confiança per tal de poder tindre un
pressupost per als tortosins i tortosines que no tenien i que haguéssim deixat de poder ingressar 3 milions
d'euros per  part  de l'Estat,  que s'haguessin  perdut,  que no els haguéssim pogut  aplicar si  haguéssim
comptat amb el que vostès feien. Per tant, el que li estem demanant és que rectifiqui públicament, igual
que ha fet declaracions públiques i ha anat insistint durant dues setmanes mentint respecte a este tema i
respecte al que avui portàvem a l'aprovació, que ho rectifiqui i que demà al matí ens hi trobarà. No hi ha
absolutament  cap problema,  però  que rectifiqui  públicament  i  que  reconegui  el  que  va  dir  en  aquell
moment fa deu anys que no era cert, però és que el que ha dit ara tampoc. I, per tant, natros aquí ens hi
trobarà. No trobarà la CUP, perquè no els ho votarà demà ni mai, però natros sí que ens hi trobarà, perquè
natros ens ho creiem i ens ho vam creure llavors. Si fos per vostès, la clínica estaria tancada. Natros vam
ser els que vam salvar la clínica en aquell moment i els que hem generat estòs ingressos al llarg d'estos
anys. I uns ingressos que ens han permès poder pagar la clínica i, a més a més poder fer inversió a la
clínica i poder seguir fent inversió a la clínica i poder-la seguir ampliant i a més a més aconseguir 105.000
euros que hem aconseguit de la Diputació de Tarragona per tal de poder també tindre una inversió allà i
seguir invertint i poder generar més equipaments a l'àmbit de la salut pública de l'Ajuntament de Tortosa.
Per tant, està és la manera de fer. Nosaltres així no ens hi trobarà, està manera de fer no ens hi trobarà i,
per tant, si vostè hagués actuat com tocava, avui ho estaríem aprovant de forma ràpida i directa i no
estaríem en aquesta situació que estem avui.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, vostè fa comparatives que no són reals.  Vostè, quan diu que no se li  van aprovar els
pressupostos, li recordo que este grup en aquell moment li feia tota una sèrie de propostes i vostè mos
deia a tot que no i, per tant, per això no se li aprovaven els pressupostos. En canvi, avui el que portem a
votació són quatre milions d'euros que vostè va presentar al Consell d'Administració de Tortosa Salut i que
és una cosa que ve de fa precisament deu anys proposada per vostè. Per tant, la comparació no va per cap
lloc. Simplement, vostè avui no vol votar perquè necessita protagonisme, perquè encara no ha acceptat
que està a l'oposició i perquè vostè no creu ni defensa Tortosa, sinó que confon el partidisme en lo bé
comú de la ciutat i, per tant, ho lamento una vegada més. Passem ara ja sí. Senyora Roigé, és que podem
estar tota la tarda parlant d’això. Li dono la paraula, però sap que tanco jo. No li  he donat la paraula
encara.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Sí, sí …  m’ha dit “li dono la paraula”.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Li dono la paraula, però sap que tanco jo i, per tant, jo crec que ja està clar el seu posicionament, ja està
clar el nostre posicionament, li torno a demanar que rectifiqui i no sé quant de temps vol estar així, però al
final  crec que tampoc aportem res més per  al  conjunt  de la  ciutadania.  Li  dono ara la  paraula,  però
intentem ja tancar el tema.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. Intentaré tancar el tema, evidentment, mentre no em digui les coses que em diu. Diu…, vostè surt
dient, volent tancar el debat dient que jo el que vull és protagonisme, entendrà que haig de contestar-li,
que li digui que no és un tema de protagonisme. A Tortosa tothom sap qui ha guanyat les eleccions. No ho
necessito. No necessito explicar a ningú perquè només cal anar pel carrer per veure el que ens diu la gent.
Per tant, no necessitem cap protagonisme. Som els únics que vam guanyar les eleccions i que vam pujar a
diferència de tots vostès i, per tant, no necessitem cap protagonisme per tal de poder continuar al lloc on
estem, aritmèticament ens ha situat el Govern municipal actual. Per tant, no necessitarem cap. I nosaltres,
evidentment, seguirem treballant com hem fet fins ara per la ciutat. És molt evident el que hem fet. Per
tant, amb això ja sap què és. Vostè, li vam dir, estàvem aquí asseguts, i li vaig dir el dia 17 de juny, aquell
dia que vostès van decidir fer este acord de repartir-se l'alcaldia entre els partits que havien perdut les
eleccions, que si volia això el que havia de fer és tindre respecte per aquesta oposició a partir d'aquell dia,
però a la vegada també poder buscar aquests vots que li van donar per ser alcalde de forma gratuïta,
doncs el que ha de fer també és continuar-los buscant al llarg de tot el mandat.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé, li torno a repetir que tinc el màxim respecte per a vostè i per a tots els regidors
d'este plenari. Per tant, no me'n cansaré de dir-ho. I jo crec que això tothom ho sap. Entenc, per tant, que hi
ha 11 abstencions i 10 vots a favor i, per tant, com es necessita una majoria absoluta, no s'aprova aquesta
autorització per als 4 milions d'euros que s'han de pagar per  fer front a l'últim pagament per part  de
Tortosa Salut d'esta quantitat de diners.”

*-*-*

Sotmès  l’assumpte  a  votació  ordinària  del  Ple  de  l’Ajuntament  el resultat  és:  deu vots  a  favor
corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7) i ERC–AM (3), i onze
abstencions  corresponents  als  membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  JUNTS  (10)  i
CUP–AMUNT (1).  Atès que no s’assoleix la majoria absoluta requerida, la proposta no resulta aprovada.  

GOVERNANÇA MUNICIPAL

03 DICTAMEN DE PROPOSTA D'ACORD PER A L'EXERCICI DE L'ACCIÓ DE PERSONACIÓ DE L'AJUNTAMENT DE
TORTOSA,  COM A  ACUSACIÓ  PARTICULAR,  EN  EL  PROCEDIMENT  DILIGÈNCIES  PRÈVIES/PROCEDIMENT
ABREUJAT 37/2019, DAVANT DEL JUTJAT CENTRAL D'INSTRUCCIÓ NÚM. 4 DE MADRID DE L’AUDIÈNCIA
NACIONAL.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Vist el procediment instruït per adoptar l'acord d'exercir l'acció consistent en la personació de l'Ajuntament
de Tortosa, com a acusació particular, en el procediment Diligències Prèvies / Procediment Abreujat núm.
37/2019, davant del Jutjat Central d'Instrucció núm. 4 de Madrid de l'Audiència Nacional, exp. 2023-SEC-
C0199-000004.

Vist el dictamen jurídic d’11 de juliol de 2023 emès pel Lletrat Jordi Tomas Sala, advocat, col·legiat núm.
21825  del  Col·legi  de  l'Advocacia  de  Barcelona,  així  com  l'informe  del  secretari  accidental  d'aquest
Ajuntament, emès el dia 11 de juliol de 2023.

Considerant l'oportunitat i la conveniència d'adoptar el corresponent acord per exercir l'acció descrita.

Resultant aplicable el que disposa l'article 22.2.j) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases
de règim local, a l'article 53.1.k) del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual s'aprova el Text refós
de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, a l'article 54.3 del Reial Decret Legislatiu 781/1986, de
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18 d'abril, pel qual s'aprova el Text refós de les disposicions legals vigents en matèria de règim local, així
com a l'article 221.1 del Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament
d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals.

D'acord amb el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió
de 12 de juliol de 2023.

Al Ple d'aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.- Aprovar l'exercici de l'acció de personació de l'Ajuntament de Tortosa, com a acusació particular, en
el  procediment  Diligències  Prèvies/Procediment  Abreujat  núm.  37/2019,  davant  del  Jutjat  Central
d'Instrucció núm. 4 de Madrid de l'Audiència Nacional, pels motius i fonaments obrants a l'expedient i que
es tenen aquí per reproduïts amb caràcter general, en defensa dels interessos de l'Ajuntament.

Segon. Autoritzar l'alcalde, com a representant d'aquest Ajuntament, a exercir l'acusació particular.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I,  per  tant,  passem al següent  punt de l'ordre del dia,  que en este cas parlem d'una proposta per a
l'exercici de l'acció de personació de l'Ajuntament de Tortosa com a acusació particular en el procediment
de diligències prèvies davant de l'Audiència Nacional. En este cas estem parlant que a l'últim plenari es va
aprovar una moció per  part  de la  CUP, i  en esta moció es demanava que  ens poguéssim personar  a
l'Audiència Nacional i des del punt de vista de Secretaria, se mos ha dit que s'havia de portar a terme la
votació d'este punt per a poder-ho fer efectiu de cara a l'Audiència Nacional. Per tant, passem a l'aprovació
del  següent  acord,  que és  aprovar  l'exercici  de  l'acció de personació  per  part  de  l'Ajuntament  com a
acusació  particular  davant  de  l'Audiència  Nacional  i  autoritzar  l'alcaldia  com  a  representant  d'este
Ajuntament per a poder exercir està acusació particular. Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde, celebrem la celeritat del Govern i del personal tècnic de l'Ajuntament per portar a
terme el contingut de la moció que es va aprovar la setmana passada i celebrem que per fi hi hagi un
Govern que atén les mocions que s'aproven al ple de l'Ajuntament i que es porten a terme els acords,
encara que vinguin de l'oposició. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. Com a qüestió prèvia, dir que hem entrat un escrit amb relació a l'expedient que ara portem a
l'aprovació. Un expedient que es va dictaminar ahir de forma urgent, que es va convocar ahir mateix per a
ahir  mateix,  i  que es va dictaminar ahir  al  migdia amb una nova Comissió de Governança. I  el  que li
demanem en este expedient, per tal que poguéssim tindre un expedient que realment estigui tot correcte,
perquè entenem que no ho està, és una còpia de la petició que efectua l'Ajuntament de Tortosa a l'advocat
Sr. Jordi Tomàs;  el decret amb què se li assigna a la tasca de formalització o de realització d'este informe,
també la còpia del contracte que realitza l'advocat, el lletrat, i la còpia de la documentació que se li tramet i
facilita o se li adjunta a aquest advocat, a efectes de realitzar este informe. I per últim també la còpia del
registre d'entrada pel qual el lletrat remet a l'Ajuntament de Tortosa l'informe que consta a l'expedient del
plenari.  Per tant,  com a qüestió  prèvia,  el  que volem, el  que entenem, és que si  no ens consta està
documentació, entenem que això podria ser una possible causa de nul·litat de l'acord que avui prenem i,
per tant, podria ser que estiguéssim prenent un acord en base a un informe que no s'ha ni contractat ni fet
el decret pertinent.

De fet, no consta a l'expedient del Ple, no consta a l'expedient que avui aprovem, no consta que s'hagi
encarregat ni com s'ha encarregat, no consta cap contracte ni relació contractual ni decret entre l'emissor
tampoc de l'informe i l'Ajuntament de Tortosa. A banda d'això, també resulta estrany que no sabem tampoc
quina és la informació que se li fa arribar. Si realment l'advocat que vostès han decidit que porti això, que
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no veiem que hi hagi cap contractació al respecte ni cap decret pel qual se li hagi fet també aquesta petició
d'informe que s’adjunta a l'expedient, també no sabem quina és la documentació que hi ha i no sabem si
en tot cas la documentació que en el seu moment ens van demanar vostès quan estaven a l'oposició, se li
ha  fet  arribar,  una  documentació  que  nosaltres  vam  donar-los  a  vostès  el  dia  8  i  15  de  maig,
respectivament, tant al Partit Socialista com a Movem Tortosa com Esquerra Republicana. Si es produís
alguna o totes aquestes qüestions que hem demanat, potser s'hauria de valorar o algú hauria de valorar la
idoneïtat de la legalitat de l'acord que anem a prendre, i per tant jo tinc l'obligació, tenim l'obligació com a
grup municipal, de fer aquesta observació als efectes que es prenguin les consideracions oportunes per tal
que realment estiguem parlant d'un acord que acabi sent vàlid.

Per tant, ho fem als efectes administratius i als efectes processals, perquè tenim l'obligació de fer-ho quan
es miren els expedients i es veu que falta tota aquesta documentació. I reiterar també que si s'ha pres
aquest acord sense la documentació segurament este acord no acabarà sent vàlid. Però en tot cas això ja
ho determinarà qui ho hagi de determinar, excepte si es vol portar este acord per tercera vegada al ple,
perquè les mocions no són vinculants i, per tant, si es vol portar un acord, el que s'ha de fer és portar-lo al
plenari. A banda d'això, també sorprèn, i això és una qüestió més menor, però a mi m'ha sobtat, a mi i els
membres del meu grup quan han vist la convocatòria del ple, ens ha sobtat molt trobar-ho en castellà. Això
ens ha sobtat molt. M'ha sobtat que ara passi això per part d'un alcalde de l'Ajuntament de Tortosa. També
ens ha sobtat que ho faci una tinent d'alcalde d'Esquerra Republicana, perquè el que fèiem era portar-ho al
ple en català,  portar  els decrets  en català i  després traduir-los si  és que s'havia d'enviar  a  una altra
administració o a un altre jutjat que fos fora del nostre país.

Però en tot cas suposo que això ho acabaran esmenant. També la pressa i la diligència amb la qual es
porta això a diferència de l'expedient anterior, perquè aquí hem tingut un informe, ho he dit abans i ara ho
torno a dir, que el lletrat presenta l'informe, que no sabem perquè el presenta, apareix aquí un informe del
dia 11 de maig, de juliol, perdó, hi ha una proposta de la tinent d'alcalde del mateix dia 11 per tal de poder-
la tirar endavant, i un informe del secretari del mateix dia 11. És a dir, el mateix dia 11 es fan tres informes
diferents.  I  després,  si  tarden un mes a fer els altres expedients,  és culpa de l'oposició.  I  per acabar,
reiterar el que ja hem dit al seu moment. Nosaltres no ho compartim, perquè així se'ns va dir també pels
serveis jurídics de l'Ajuntament, però a més a més d'això també, perquè el senyor Martos quan va entrar en
este Ajuntament era un govern socialista, va ser el 2005, va continuar treballant aquí. L'únic que estava en
aquell moment aquí de càrrec de confiança era el senyor Jordan, la resta no estàvem ningú de tots natros.
Des del 2016 que va entrar la Guàrdia Civil no hem sabut absolutament res més.

Hi ha dues interlocutòries, com diu el mateix informe, una del gener i una d'ara del mes de juny, que la
Fiscalia ens demana per part d'alguna acusació poder ampliar els acusats, els personats i, en este cas, als
encausats no està ni l'Ajuntament de Tortosa, ni la GUMTSA, ni ningú, ni cap tècnic, ni cap treballador de
l'Ajuntament de Tortosa. I, per tant, el que han de fer, reitero una vegada més, és governar, és treballar, és
no fer oposició de l'oposició i, per tant, no continuar amb aquesta manera de fer. Perquè realment el que
necessita Tortosa és que es treballi bé. Però en tot cas, ja els ho vam dir al seu moment, això comença el
2005. El 2005 nosaltres no hi érem i el que fem és continuar amb els mateixos procediments que es feien
llavors.  Per tant,  si  estaven malament llavors,  com estava vostè, senyor  Jordan,  segurament també si
estaven  malament  després  també  ho  estaven  malament  en  aquell  moment.  Però  en  tot  cas,  la
interlocutòria és el que realment ho diu i així ho diu el mateix informe i natros no estem en cap cas a la
causa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sí, senyora Roigé, presumpció d'innocència tota, ja li hem dit mil vegades, encara que el seu nom apareix
en aquella interlocutòria, pel que sembla, li  recordo perquè vostè té una memòria selectiva, que a qui
investiguen, és a una empresa que es diu EFIAL, que es va crear després que vostès entressin a governar,
que  abans  no  existia  i  se  la  investiga  perquè  està  vinculada  presumptament  a  un  cas  del  3  %  de
Convergència, un partit que crec que vostè coneix molt. I en tot cas, és evident que vostè no vol que este
ajuntament es personi per saber què va passar sobre tota està qüestió que afecta està empresa i que mos
afecta també al nostre Ajuntament. I amb relació a l'expedient, o a la votació que avui s'ha portat a terme
aquí, és una proposta que se mos ha fet arribar des de Secretaria, perquè amb la moció que es va aprovar
en el seu dia no n'hi havia prou per poder justificar des d'un punt de vista legal, diguem -ne, la presentació
a nivell de l'Audiència i se mos ha demanat des de Secretaria fer tots estòs passos. I això és el que estem
fent perquè si no, evidentment, no hagués fet falta. En tot cas entenc que el seu vot…”
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Intervenció de la Sra. Roigé

“Si el meu vot serà el mateix que l'altre dia, entenem que és contrari pel que hem comentat, que creiem
que no és necessari perquè la feina està executada. Però en tot cas, presumpció d'innocència Sr. Jordan
quan el 2019 va intentar-ho treure i no se'n va sortir, i el 2023 ho torna a treure, coneixent-ho des del
gener, en plena campanya electoral. Presumpció d'innocència, que ho digui algú altre, d'acord, però que ho
digui vostè precisament. Per sort, els tortosins i tortosines el que van fer va ser premiar-mos pujant de vots
i, en canvi, a vostès fer-los baixar. Però en tot cas, no se'n va sortir en aquell moment. Tot i això, el que li
diem és que el  senyor  Martos és el  principal encausat aquí i  el  senyor Martos va entrar a treballar a
l'Ajuntament de Tortosa, estant-hi vostè, no estant cap dels que estem asseguts en aquesta banda. I no té
cap tema amb Convergència, perquè el que hi ha són alcaldes, no té res a veure amb Convergència i amb
el partit. Són alcaldes i en este cas ningú de l'Ajuntament de Tortosa, reitero una vegada més, per tant, no
menteixi i digui el que diu la causa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, la causa el que diu és que l'Ajuntament de Tortosa és lo tercer més afectat de Catalunya,
presumptament en 1.055.000 euros que segons està causa diu que se mos va afectar. Està és una causa
que està vinculada al 3 %, una peça separada del 3 % de Convergència, i el nostre Ajuntament és el tercer
que surt més afectat. Per tant, això és el que és. Li reitero la presumpció d'innocència i la necessitat de la
majoria absoluta, ara sí, d'este Ajuntament de personar-nos per saber el que va passar. És així de senzill i
és  així  de  fàcil,  però  també jo  crec  que  tothom entén  que  a  vostè  no  li  interessa,  i  a  més  ho  està
demostrant clarament, que no vol que mos personéssim com sí que han fet altres ajuntaments del país
afectats. En tot cas, s'aprova. Té la paraula, senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Senyor Jordan, soc la més interessada, perquè el que no vull és que estigui quatre anys parlant d'això, el
que vull és que estigui quatre anys governant i tirant la ciutat endavant. I m'hagués agradat que hagués
sortit el 2019 o que el mateix 2016, quan jo era alcaldessa, s'hagués resolt de forma ràpida i no hagués
vingut aquí la Guàrdia Civil i no haguéssim sabut mai més res més des d'aquell 2016. Per tant, això és el
que voldríem, perquè vostè el que fa és anar traient porqueria, anar dient això, el meu nom no surt i, per
tant, i no surt a cap lloc de la causa, és a dir, no surt a cap dels noms que estan allà i, per tant, no surt
l'Ajuntament  de  Tortosa  com a  persona  o  entitat  jurídica  que  hagi  pogut  cometre  res.  No  hi  ha  cap
treballador de l'Ajuntament de Tortosa i el que hi ha és que es diu que hi ha un frau d’1.055.000 euros
perquè el que es fa sumar tots els contractes que hi havia a l'Ajuntament de Tortosa en aquell moment
amb l'empresa EFIAL. Aquí a l'Ajuntament de Tortosa, a Tortosa Esport, a l'Empresa d'Aigües i a GUMTSA,
s'hi  sumen tots  els  contractes,  però  darrere  d'aquests  contractes hi  havia  una feina feta i  hi  ha  uns
expedients. Ja li vaig dir al seu moment, uns d'ells expedients del seu regidor Jaume Bel, que en aquell
moment segurament va fer la feina, no segurament, va fer la feina. Per tant, en expedients que estaven
fets amb està feina. Per tant, igual que a la seua, hi havia molta més gent. I això és el que suposa la
tramitació de tots estòs expedients que tenen està quantia econòmica. Perquè aquí hi havia gent que
treballava i que cobrava i que estava dintre de GUMTSA contractada per EFIAL. Per tant, jo no sé què va
passar als altres llocs, perquè no ho sé, però sí que el que sé és que aquí a l'Ajuntament de Tortosa es va
treballar i es va executar la feina. Per això nosaltres diem que no hi ha motiu, i per això amb el mateix jutge
no  sortim nosaltres  a  la  causa.  I  sí  que  surten  altres  alcaldes  i  sí  que  surten  altres  tècnics  d'altres
ajuntaments.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, li torno a repetir que a la causa, com vostè mateixa diu, s’explica que s'ha fet un frau
d'1.055.000  euros  al  nostre  Ajuntament,  que  és  el  tercer  més  afectat  i,  per  tant,  és  evident  que
l'Ajuntament de Tortosa sí que surt. És evident que vostè també surt com a presidenta de la GUMTSA en
una conversa telefònica amb el senyor Martos i, per tant, l'únic que volem és saber què va passar i si tant
l'interessa que això passe, doncs com més prompte ho acabarem, més prompte ho sabrem, més prompte
tots i totes estarem tranquils. En tot cas, entenc que s'aprova.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
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membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu
vots en contra corresponents als membres de la corporació del grup municipal de JUNTS (10).

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar,  el  senyor president aixeca la sessió a les  disset hores i  vint-i-un
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgJACE L’alcalde

sgJJF
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